
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Lucjana Cichosza

na 76. posiedzeniu Senatu
w dniu 12 maja 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

Szanowny Panie Ministrze!
Zwracam siê do Pana Ministra w zwi¹zku z uci¹¿liwoœciami, jakie spotykaj¹ kierowców porusza-

j¹cych siê drog¹ DK17 na odcinku Piaski (powiat œwidnicki) – £opiennik (powiat krasnostawski). Jak
wiadomo, w perspektywie ca³a DK17 ma zostaæ dostosowana do standardów drogi ekspresowej, co do-
celowo ma m.in. oddzieliæ ruch tranzytowy skierowany do przejœcia granicznego w Hrebennem od ru-
chu lokalnego. Niestety, istniej¹ca infrastruktura dróg wojewódzkich i powiatowych ju¿ teraz nie
zapewnia wystarczaj¹cego odci¹¿enia trasy w obecnym jej kszta³cie, zaœ liczba dróg serwisowych, gwa-
rantuj¹cych m.in. dostêp do okolicznych pól, jest dalece niewystarczaj¹ca.

Tymczasem, pomimo dalekosiê¿nych planów maj¹cych na celu naprawê wielodekadowych zanied-
bañ, cz¹stkowe prace wykonywane przez GDDKiA nie uk³adaj¹ siê w jedn¹ spójn¹ ca³oœæ, co widaæ na
przyk³adzie przebudowy odcinka Piaski – Krasnystaw. Choæ ju¿ za kilka lat zarówno kszta³t trasy, jak
i organizacja ruchu na niej bêd¹, miejmy nadziejê, zmienione, dyrekcja zdecydowa³a siê na zastosowa-
nie tam eksperymentalnego i nieznanego nigdzie indziej w regionie systemu pasów ruchu 2+1 w miejsce
istniej¹cego wczeœniej 1,5+1,5, t³umacz¹c to wzglêdami bezpieczeñstwa. Do mojego biura senatorskie-
go zwracaj¹ siê jednak liczni kierowcy, przedstawiaj¹c dowody na to, ¿e system taki nie tylko nie gwa-
rantuje zwiêkszenia bezpieczeñstwa w ruchu drogowym, ale wrêcz stwarza realne zagro¿enia. Zwi¹zane
jest to z zainstalowaniem ci¹gu s³upków rozdzielaj¹cych pasy ruchu, co praktycznie uniemo¿liwia ja-
k¹kolwiek reakcjê kierowcy na niespodziewane zdarzenia drogowe.

Co wiêcej, na terenie gminy £opiennik i miejscowoœci £opiennik Górny i Dolny system ten wprowadzo-
no bez zabezpieczenia niezbêdnych dróg serwisowych, co czyni ten odcinek trasy europejskiej E327
ca³kowicie nieprzejezdnym w okresie prac polowych, czyli przez wiêksz¹ czêœæ roku. Trzeba nadmieniæ, ¿e
sam koszt wykonania tych instalacji i zmiany organizacji ruchu na tym odcinku drogi wyniós³
377 277,99 z³ brutto, s³upki s¹ jednak regularnie niszczone (jeden kosztuje 178,50 z³ netto) w skali nawet
do kilkuset na kwarta³. System funkcjonuje ju¿ od pó³tora roku, ³atwo wiêc policzyæ, ¿e za zmarnowane
w ten sposób œrodki mo¿na ju¿ by³o poczyniæ odpowiednie inwestycje, np. zabezpieczenie bezkolizyjnego
dostêpu do pól, nie mówi¹c o wykonaniu w wiêkszej skali napraw i konserwacji na opisywanej drodze.

Maj¹c na wzglêdzie przedstawione fakty, zwracam siê do Pana Ministra o racjonalizacjê kosztów po-
noszonych przez bud¿et pañstwa na utrzymanie, modernizacjê i przebudowê drogi DK17 i innych dróg
krajowych w regionie, a tak¿e o podjêcie dzia³añ maj¹cych na celu usprawnienie ruchu drogowego na
odcinku Piaski – Krasnystaw, a w szczególnoœci w £opienniku.

Konieczne jest znalezienie kompromisu miêdzy kwesti¹ bezpieczeñstwa poruszania siê pojazdów
(szczególnie na terenie miejscowoœci), choæby przez budowê bezkolizyjnych przejœæ dla pieszych, a po-
trzebami kierowców. Nale¿y to zrobiæ tym bardziej, ¿e tworzenie S17 na LubelszczyŸnie GDDKiA rozpo-
czê³a od znajduj¹cego siê w stosunkowo najlepszym stanie odcinka wspólnego z S12, czyli Piaski –
Lublin, a nie na przyk³ad od prac przy szczególnie niebezpiecznych fragmentach trasy Krasnystaw – Za-
moœæ, co w po³¹czeniu z opisanymi wczeœniej ma³o uzasadnionymi wydatkami musi budziæ zdziwienie.
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